

January 14, 1949 Cable, Filippov [Stalin] to Cde. Mao Zedong

Citation:

"Cable, Filippov [Stalin] to Cde. Mao Zedong", January 14, 1949, Wilson Center Digital Archive, APRF, f. 45, op. 1, d. 330, pp. 110-113, and RGASPI, f. 558, op. 11, d. 330, ll. 0110-0113. Contributed by Sergey Radchenko.

https://wilson-center.drivingcreative.com/document/116969

Summary:

Stalin responds to Mao's 11 January telegram rejecting the peace proposal from the Chinese Nationalist Government in Nanjing.

Credits:

This document was made possible with support from Leon Levy Foundation

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan Translation - English

Применя под телеграми.

1 одна получили. большую телеграмму о нанкинском мирном предложении

1. Конечно, было бы лучше, если бы мирного предложения п правительства не существовало, если бы не существовало всего этого мирного маневра США. Ясно, что этот маневр не желателен, так как он может причинить нашему общему делу неприятности. Но, к сожалению, маневр этот существует, он является фактом, и мы не можем закрывать глаза на этот факт, обязаны считаться с ним.

2. Песомненно, что мирное предложение нанкинцев и США является проявлением подитики обмана. Во-нервых, потому, что нанкинци на самом деле не хотят мира с компартией, ибо мир с компартией означал бы отказ Гоминдана от своей основной политики ликвидации компартии и ее войск, а этот отказ повел бы к политической смерти гоминдановских руководителей и к полному развалу гоминдановских войск. Во-вторых, потому, что они знают, что компартия не пойдет на мир с Гоминданом, так как она не может отказаться от своей основной политики ликвидации Гоминпана и его войск.

Чего же котят нанкимин в конце концов? Они котят не мира с компартией, а перемирия с ней, временного прекращения военных действий, чтобы использовать перемирие, как передышку. привести в порядок гоминдановские войска, укрепить южный берег Янцзы, подвезти вооружение из СПА, накопить силы и потом сорвать перемирие и ударить по народно-освободительным войскам. взвалив вину за срыв перемирия на компартию. Минимум чего они хотят - это помещать компартии добить гоминдановские войска.

В этом основа нынешней мирной политики обмана, проводимой нанкинцами и СПА.

З. Как можно ответить на такой манево нанкинцев и США? Возможны два ответа. Первый ответ: прямо и неприкрыто отклонить мирные предложения нанкинцев и тем самым провозгласить необходимость продолжения гражданской войны. Но что это будет означать? Это значит. во-первых, что вы выложили на стол свой главный козырь и отдаете в руки гоминдановцев такое важное оружие, как знамя мира. Это значит, во-вторих, что вы помогаете вашим врагам в Китае и вне Китая третировать компартию, как сторонницу продолжения гражданской войны, и хвалить Гоминдан, как защитника мира. Это значит, в-третьих, что вы даете возможность США обработать общественное мнение Европы и Америки в том направлении, что с компартией мир не возможен, так как она не кочет мира, что единственное средство добиться мира в Китае - организовать вооруженную интервенцию держав, вроде той интервенции, которая проводилась в России в течение четырех лет с 1918 года по 1921 год.

Мы думаем, что прямой и неприкрытый ответ хорош, когда имеемь дело с честными людьми, а если приходится иметь дело с политическими жуликами, вроде нанкинцев, то прямой и неприкрытый ответ может стать опасным.

Но возможен и другой ответ. А именно: а) признать желательным установление мира в Китае; б) переговоры между сторонами вести без иностранных посредников, ибо Китай является независимой
страной и не нуждается в иностранных посредниках; в) переговоры
вести между компартией и Гоминданом, как партией, а не с нанкинским правительством, являющимся виновником гражданской войны
и потерявшим ввиду этого доверие народа; г) как только стороны
придут к соглашению по вопросам мира и руководства Китаем, военные действия прекращаются.

- 8 -

Может ли Гоминдан принять эти условия? Мы думаем, что не может. Но если Гоминдан не примет этих условий, народ поймет, что виновником продолжения гражданской войны является Гоминдан, а не компартия. Знамя мира в этом случае остается в руках компартии. Это обстоятельство важно особенно теперь, когда в Китае появилось множество людей, уставших от гражданской войны и готовых поддержать сторонников установления мира.

Но допустим невероятное и предположим, что Гоминдан принял эти условия. Каковы должны быть планы действия компартии?

Нужно будет, во-первых, не прекращать военных действий, создать коалиционные центральные правительственные органы с таким расчетом, чтобы в Консультативном Совете примерно три пятых мест, а в правительстве две третьих портфелей остались у коммунистов, а остальные места и портфели распределить между другими демократическими партиями и Гоминданом.

Нужно, во-вторых, чтобы посты премьера, главкома и по возможности президента остались за коммунистами.

Нужно, в-третьих, чтобы Консультативный совет об'явил созданное таким образом коалиционное правительство единственным правительством Китая, а всякое другое правительство, претендующее на роль правительства Китая, об'явил мятежной и самозванной группой, подлежащей упразднению.

- 1/-

Нужно, наконец, чтобы коалиционное правительство издало приназ как вашим войскам, так и войскам Гоминдана о том, чтобы войска приняли присягу на верность коалиционному правительству, а также о том, что немедленно прекращаются военные действия против тех войск, которые присягнули, и будут продолжаться военные действия против тех войск, которые отказались принять присягу.

Едва ли гоминдановцы пойдут на эти мероприятия, но если они не пойдут, тем куже для них, ибо они будут окончательно изолированы, а эти мероприятия будут проведены и без гоминдановцев.

4. Так мы понимаем дело и таковы наши советы вам. Возможно, что в предыдущей телеграмме мы не вполне ясно изложили наши советы.

Мн просим вас рассматривать наши совети именно как совети, которые ни к чему вас не обязывают и которые можете принять или отклонить. Можете быть уверены, что отклонение наших советов не повлияет на наши отношения и мы останемся такими же вашими друзъями, какими были всегда.

- 5. Что касается нашего ответа на предложение нанкинцев о посредничестве, наш ответ будет составлен в духе ваших пожеланий.
- 6. Мы все же настаиваем, чтобы вы отложили временно вашу поездку в Москву, так как ваше пребывание в Китае очень необходимо в настоящее время. Если хотите, мы можем немедленно послать к вам ответственного члена Политбюро в Харбин или в другое место для переговоров по интересующим вас вопросам.

ФИЛИППОВ

Original Scan Wilson Center Digital Archive M-nyy Mas-age-byny. menue nougruell.

1. Konerno, Mus de syrue, elem on programentes mankuncaro npasujaisejka ni cynjectobais, eem de ne cynjectobais teen de ne cynjectobais teen de ne mipuor manespa cut. lens, imo ofin wanely remenafalen, man kan an umog you. чиниза нашаму острину делу неприадиоеди. Но, и сота remiso, manely spat typeoply en on shifted gangon a ma spat grant of 2. Несемения, гис жирный предионение панkunget a Culd shufter apolluluien nougun atuano. Bo- neptor, money, imo nauxunyo no camen gere ne formen unpa c nomnappula, não mus c dom bosca, zur nobles his a roughreenon augus roums ganobenex pyrobotustien a & nouncing paybany roungainseur botock, Do- brooks hotally, mo our gravos, rue vouenapoua de nos ges na unes c rounigausm, man nan ona me morning of narayly од своет основить пиндини минвидации Учениндана in ero boxer. less me kapag nannunga & nonye dongol! Our formam ne muja c nomnapones, a replumpad e uis, Spenerus spenpayeur Soluers qui efent, mone renewbyobast nepermene, nan nepermeny upenbecto von teper luyer, nausnus cular a nopular captar heleunque a ygapums no napotuo, vebo refugilispud na unayour au go Кошпаруи добир гонинвановение ворога помуши obulana, npobstumon naunungam a cella

Original Scan Wilson Center Digital Archive 3. Han summer ofbefurt. na mansis manely nauxun-Aplus a nenputforms of mesure unpure apequomence guewar nogumenus spanedaneus Rosona, Kormo to dollersum na como chon quatura myngo n omgaese & pyny rough austyle manse kanene.
opynine, nak mange langer aparain & Mujae n bue
Kugaa finger asianappur, nan curoponning npagnimenua spanisancias borour a flavur roum Zniv for gaeme lojugouned aus mary 6-mpercy yeer benure unever objour a surepulse & Jam Han. palieum, mo e deuraptula unp u fopulacien, man uan oua me fores unpa, mus etune benure opegates grapes unpa le Musae - apranigobas non unepseugen, varepar upobrquiaes 6 Poccur 6 mereune regorpelx nes c1918 rogo m1921217, орого разони погда имения дено с гестим isotiul, a com apujagagas much gens c nem премини тушками вробе именицев, го Ho boqueonen a tryot agles. A une seno! a puguar menagelsiam yczawaniem mya 6 Kligde; of reperologer werety auroponaine beefor by neverbannes neepegetures, uso Kugan Survey beauted notpegninas; в) перегивуя beofu menty usunappuer a romunitarion, nan nappuer, a me cuansuneum spatugentgling, 16_ Morganea buisburnon yeane tancinos korons n nochelbunen bluty son godefine napsta;

Original Scan 46 Wilson Center Digital Archive 2) Kax perens curpout apretys a corresponer no Corpocan unp " pynotot go Rugaen Rollinge geoglana, npenpanyaros as, gengana repayarosas, la remengan neunay of yeurand, la gymaem romo ne momes. Ho cam remengan me my function seminar me anno per momes, romo anno menter mes spus yeurann, mapag nominar, romo anno anno menter. Rugan, a ne viennapoux. France supe & span augrae depares & pyrax livinappu, Zjo escarasques lamo reoceuns meners, unga 6 Rujae houldwereb unemeater angla, yearbung ponumos yeganobienna megohik nogglomas 6 c/v 7 200 gényerun nesepoisone a apegnonomum un sum mana generale Etu glevana, Mauras gury. cofgan realinguounce yenspaience madustingber are opeans o Janua pacregen, mison & lin cycomatubusm cobeques numeros men nelsas vegames y roungme or, a defaired meeja п породени распредения менелу друшим звиокрајическим паруменим пограниями. примо, во втупитанием поера прешеро, нависиот упрединения осранией рами. мунцерами, 2 Hymns 6-Theory much doncyemajulum Cober at their cogganine manus o grajon unajuguerure madugais les equissemen mosbustillen hugan, a before gripse hpaluguisedo, noegendyrongee na bant Wadusenbergen Kusan at isbut megennon n Camenglannon pynnon, nogremanies ynpaytuemino. Z Hyneno, nausuly, must usamyrounce up a busculsto ujgano ujung kan Ramus borsenam

Original Scan Wilson Center Digital Archive man a boocuary replequell avainguring palagersbottuse gen gan notal mex how on no april neuro region, a sygge spogorimanca believe geoglan upo-Jub mex boxen, nosopre ognazames numbers mulary, 2 deglo in rouninganobyn his gyt na egu ulis upuljun, no ecun our ne nos gys, mett figue gill and meponjulmine offer apolegues a sej weum galotypes. nan me nammaen glus a manota namme Coler dem, Sequerums, ruis & uperturyin fullpoince us ne envine ecus apromuin namu codeps Las reseum bas paccuappulin nami coher mueum nan codera, Rosopre su a lluy Rac ne assistance a nasopre usuese upuning Men at Riemy 6. Moneye Dus ybepens, mis afficience names colleges ne nobille na Kour agromenus, i us olfaulula maurun me sammen opyforhum, nammen sum scenta. menne nannunget proepertuurieste nam ofthe 6, les be me nacqueblem mor bu agus min apeneum having noegony believery man nan hame uperubanne & Rutae orens fronce, les momentaines la bam agoig him & gypol mego gus neglesolyrob no ungepelyronyun bac Rourveam? Tumne. Trosuph Cam 14 Sudapes 1949 .

To Comrade Mao Zedong.

We received your long telegram on the Nanjing peace proposal.

- 1. Certainly it would be better if the Nanjing government's peace proposal did not exist at all, if this whole peace maneuver by the USA was nonexistent. Clearly, this maneuver is disagreable, because it can bring some trouble to our common cause. But, unfortunately, this maneuver does exist, it is a fact and we cannot close our eyes on this fact, we have to accept it.
- 2. Undoubtedly, the peace proposal by Nanjing and the USA is a manifestation of a policy of deception. First, because Nanjing does not really want peace with the Communist party, as the peace with the Communist party would mean the rejection by the Guomindang of its principal policy of liquidation of the Communist party and its troops, and that would lead to the political death of the Guomindang leaders and the total disintegration of the Guomindang army. Second, because they know that the Communist party will not make peace with the Guomindang, as it cannot abandon its principal policy of liquidation of the Guomindang and its troops.

So what does Nanjing want after all? It wants not peace with the Communist party, but an armistice, a temporary termination of hostilities to use the armistice as a respite to restore order among Guomindang troops, to fortify the south bank of the Yangzi, to ship armaments from the USA, to reinforce and then to break the truce and deliver a blow on the People's Liberation forces, blaming the Communist party for the breakdown of negotiations. Their minimal wish is to prevent the total defeat of the Guomindang forces by the Communist party.

This is the basis of the current deception policy of Nanjing and the USA.

3. How can one respond to this maneuver by Nanjing and the USA? Two replies are possible. First reply: to reject the Nanjing peace proposals openly and directly, thus declaring the necessity of the continuation of civil war. But what would that mean? That means, first, that you had put your principal ace on the table and surrendered a very important weapon—the banner of peace—into the hands of the Guomindang. It means, second, that you are helping your enemies in China and outside China to accuse the Communist party as the advocate of continuing the civil war, and to praise the Guomindang as the defender of peace. It means, third, that you are giving the USA an opportunity to brainwash public opinion in Europe and America on the lines that no peace is possible with the Communist party, because it does not want peace, and that the only way to achieve peace in China is to organize an armed intervention by foreign powers like the intervention which had taken place in Russia for four years from 1918 to 1921.

We think that a direct and overt answer is good when you are dealing with honest people, but when you have to deal with political swindlers, like the Nanjing people, a direct and overt answer can become dangerous.

But a different answer is also possible. i.e.: a) to accept the desirability of a peace settlement in China; b) to conduct negotiations without foreign mediators, as China is a sovereign country and has no need for foreign mediators; c) to conduct negotiations between the Communist party and the Guomindang as a party, not with the Nanjing government, [which is] bearing the blame for starting the civil war and thus has lost the confidence of the people; d) as soon as the parties come to an agreement on the problems of peace and of the government of China, the hostilities would be terminated.

Can the Guomindang accept these conditions? We think it cannot. But if the

Guomindang will not accept these conditions, the people will realize, that the Guomindang and not the Communist party is to blame for the continuation of civil war. The banner of peace in this case rests in the hands of the Communist party. This issue is especially important now, when a lot of people in China are tired of the civil war and are ready to support the advocates of peace.

But let us assume the impossible and imagine that the Guomindang had accepted these terms. What should the Communist Party's plans of actions be like?

First, it would be necessary to refrain from terminating the hostilities and then to create the central coalition government organs in such a way that approximately three fifths of seats in the Consultative Council and two thirds of the posts in the government would be retained by the Communists, and the other seats and posts would be distributed between other democratic parties and the Guomindang.

Second, it is necessary that the posts of the prime minister, Commander in Chief, and, if possible, that of the president, be occupied by Communists.

Third, the Consultative Council should declare this coalition government the only government of China, and any other government, pretending to be the government of China, should be declared a rebel group, subject to be disbanded.

And, finally, the coalition government should order both your troops and the Guomindang troops to swear allegiance to the coalition government and that hostilities against the troops which had given the oath would be terminated immediately, while they would be continued against the troops which had refused to give the oath.

It seems unlikely that the Guomindang would agree to these measures, but if they would not, it would be also detrimental for them, because they would be totally isolated, and these measures would be carried out without them.

4. This is our understanding of the issue and our advice to you. Maybe we were not able to present our advice clearly enough in our previous telegram.

We ask you to regard our advice as advice only, which does not impose any obligations on you and which you can accept or turn down. You can be sure that your rejection of our advice will not influence our relations and we will remain your friends as we have ever been.

- 5. As for our answer to the Nanjing mediation proposal, it will be in the spirit of your proposals.
- 6. We still insist that you postpone temporarily your visit to Moscow, as your presence in China is essential now. If you want we can immediately send an authoritative member of the Politbureau to Harbin or some other place to negotiate on issues of interest to you.

Filippov [Stalin] 14 January 1949